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اگر بخواهیم با هر بهانه ای حوزه را تعطیل کنیم به جایی نمی رسیم
آیت الله ســبحانی گفت: اگر بخواهیم به هر بهانه ای حوزه را تعطیل کنیم، با این درس، به جایی نمی رســیم.آیت الله 
سبحانی صبح امروز در پایان آخرین درس فقه اصول خود در سال ۹۴ که در مسجد اعظم برگزار شد، با اشاره به روایتی 

از پیامبر اکرم)ص( اظهار کرد: انسان در زندگی، فرصت هایی به دست می آورد که همچون نسیم است.
وی افزود: اگر کسی این فرصت های نیک را از دست بدهد مغبون می شود و حضرت پیامبر)ص( ما را به قدرشناسی 

این فرصت ها دعوت کرده اند.
ایــن مرجــع تقلید بیــان کرد: نماز شــب، زیارت امــام حســین)ع(، دســتگیری از فقــرا و ... به نوعی همان نســیم 

خوش اســت؛ از جمله این نســیم هــای خوش و نعمت هــای گرانبها بــرای طلاب، درس خواندن اســت.وی اظهــار کرد: هزینه های بســیاری 
در حــوزه هــای علمیه انجام می شــود که همه برای آن اســت که طلاب بیشــتر درس بخوانند؛ همه ایــن هزینه ها از به خاطر این اســت که درس 
بــرای طلاب، به عنوان مهمترین مســاله مطرح باشــد و مابقی فعالیــت ها در اولویت بعــدی قرار بگیرد.ســبحانی با ابراز تاســف از تعطیلی برخی 
از مــدارس از هفته گذشــته به بهانه عیــد نوروز گفت: حفــظ علم در واقع حفظ کیان شــیعه اســت؛ در زمان پهلــوی آیت الله العظمــی گلپایگانی 
در مســجد اعظــم درس را در روز عیــد آغــاز کردند و با این شــرایط حــوزه را حفــظ کردند؛ اگــر بخواهیم با هــر بهانه ای حــوزه را تعطیــل کنیم با 
 ایــن درس، بــه جایی نمــی رسیم.ایشــان در پایان افــزود: درس ما هفتــه آینده تعطیــل اســت و روز هفتم فروردیــن، این بحث در مســجد اعظم 

برقرار خواهد بود.

خبر انتصابم درشورای عالی امنیت ملی برای خنداندن مردم است
معاون وزیر امور خارجه کشــورمان درباره برخی اخبار مبنی بر انتصاب وی در شورای عالی امنیت ملی و حضور تخت 
روانچی در لندن اظهار داشــت: من این موضوع را برای اولین بار روز دوشنبه شــنیدم . با آقای دکتر روانچی صحبت 
می کردم ایشــان هم برای اولین بار این موضوع را از طریق رسانه ها شنیده بودند و برای ما جالب بود. شاید برخی می 

خواهند در آستانه سال جدید و یا نوروزمردم را خوشحال و یا حتی بخندانند.
ســید عباس عراقچی در ادامه در خصوص تســت برنامه موشــکی ایران و خاتمه یافتن جلسه شــورای امنیت بدون 
صدور قطعنامه علیه ایران گفت: ما درباره تســت موشــکی اخیــر مذاکرات جدیدی با طرفهای غربی نداشــتیم. اما 

در طول مذاکرات هســته ای مطالبی را که خدمت مردم ارائه کردیم، در حال حاضر اثبات شــده اســت. یکی از نگرانی هــای جدی همه این بود که 
 بحث موشــکی ما با برجام گره بخورد ودر آینده تســت های موشــکی ما حمل بر برجام شــود، ما در این خصوص بســیار توضیح دادیم که این اتفاق 

نخواهد افتاد. 
در تســت موشک عماد و تســت های اخیر آمریکایی ها و اروپایی ها خیلی صریح اعلام کردند که برجام نقض نشــده وهمچنین ایرادی به برجام وارد 

نشده و از این جهت مشکلی نیست.
وی اضافه کرد: همچنین بعد از تســت های اخیر برخی در غرب ادعا کردند، قطعنامه نقض شــده اســت و وزرات خارجه بلافاصله در واکنش به این 

ادعاها اعلام کرد؛ نه تنها برجام نقض نشده بلکه قطعنامه هم نقض نشده است. 

مداح باید به آنچه می گوید 
عمل کند

فرمانــده نیــروی قــدس ســپاه گفــت: مداحــان 
فرماندهــان جبهــه فرهنگــی، احساســات، اداره 
احساســات و فرمانــده ارزش هــا در مقاطع مهمی 
هســتند و اولین خصوصیت فرمانده این است که به 

آنچه خودش می گوید عمل کند.
ســردار سرلشکر قاسم ســلیمانی، در جمع مداحان 
کرمان خطاب به آنها اظهار کرد: تاســوعا و عاشورا، 
اربعیــن و ایــام فاطمیــه چهــار نقطــه اوج فــوران 
احساسات شــیعی هســتند و مهار این فوران دست 

شما است.
وی افــزود: از آنجــا که مســتمعین شــما بهترین 
ارزیابــان هســتند می تــوان یــک محصول بســیار 
ارزشــمند از آن درو کــرد در حالی که شــیعه غافل و 
 تماشاگر است که در این حالت بهره گیری خیلی کم 

می شود.
سلیمانی با بیان اینکه شیعه در مقاطعی جوشش و 
فوران دارد که اوج این فوران در ایام خاص شــیعی 
اســت تصریح کرد: لشــکر شــیعه، نمایش قدرت 
مذهبی و یــک خیــزش عمومی اســت، از این رو 
اساس محتوای شعر محتشــم نیز همین است که 
رســتاخیز جدیدی و قیامتی از احساسات انسان ها 

می باشد.
فرمانــده نیروی قدس ســپاه خطاب بــه مداحان 
تاکید کرد: شما فرماندهان لشکرهای احساسات 
هســتید و مجلس همــان فرماندهی اســت که به 
شما سپرده شــده و اینکه چه استفاده ای از آن می 
کنید بسیار مهم اســت. البته نیاز نیست از جمعیت 
گریــه بخواهید چراکه تحریک احساســات گاهی 

اثر منفی دارد.
وی با اشــاره به اینکه نباید مداح خسته از جلسه ای 
به جلسه دیگر برود زیرا مداحی مقام و چارچوب دارد 
گفت: بایستی مداح بهترین اشعار را با مضامین بلند 
بخواند و حقیقت امام حسین)ع( و حضرت زهرا)س( 

و ائمه را در جان ها، جای دهد.
ســلیمانی تصریح کرد: مــداح ماننــد راوی راهیان 
نور اســت که تا راه را نرفته، به حقیقــت موضوع پی 
نبــرده و به باور نرســیده باشــد نمی توانــد جامعه را 
متاثر کند. مــداح باید در مقاطــع مهم خودش اهل 
عمل باشــد چراکــه فرمانــده ای موفق اســت که 
 خوب به عمل خود فکر کرده، اعتقاد داشــته و اهل 

عمل باشد.
وی یادآورشــد: اگر شــنونده فرد محقق و با توجهی 
باشــد نخســتین چیزی که به ذهنش می رسد این 
اســت که آیا این مداح به آنچه می گوید باور و اعتقاد 
دارد؟ باید دانست که مردم نگاه و قضاوت می کنند.

سلیمانی ادامه داد: شما مداحان فرماندهان جبهه 
فرهنگی، احساســات، اداره احساســات و فرمانده 
ارزش ها در مقاطــع مهمی هســتید بنابراین اولین 
خصوصیت فرمانده این اســت که بــه آنچه خودش 

می گوید عمل کند.
وی افــزود: در اداره مجالس باید خیلی توجه شــود 
چراکه مجالس امام حسین)ع( و سایر ائمه بر مبنای 
ارادت شــکل می گیرد و تعــداد جمعیت در اخلاص 

تأثیری ندارد.
فرمانده نیروی قدس ســپاه با تاکید بر اینکه مداحی 
یک مقام است و شغل نیست خاطرنشان کرد: ما به 
مداحان مان در استان کرمان افتخار می کنیم چراکه 
جزو بهترین مداحان هستند و حتی علمای استان نیز 

خطبای ارزشمندی هستند.

مجلس دهم باید چگونه باشد؟
دغدغه هایی از جنس معیشت مردم و ریاست مجلس

با فرونشستن تب و تاب انتخابات، حالا همه از این سخن می گویند که مجلس 
دهم چگونه خواهد بود یا چگونه باید باشد، از گروه ها و شخصیت های سیاسی 
تا نمایندگان فعلی و نمایندگان منتخب. برخی از دوری مجلس دهم از تندروی 
ها می گویند، عده ای بر همراهی بیشتر آن با دولت تاکید دارند و دیگرانی از لزوم 
تمرکز آن بر مشکلات مردم به ویژه وضع معیشت و دوری از حاشیه ها سخن می 
رانند. در این میان بحث درخصوص ریاست مجلس دهم و نیز فراکسیون هایی 

که این مجلس با چنین ترکیبی می تواند داشته باشد نیز داغ است.

معیشت مردم باید اولویت باشد
موضوع توجه به معیشت مردم تقریبا جزء شعارهای همه کاندیداهای مجلس 
از همه گروه های سیاســی بود. اینکه مجلس دهــم باید برخلاف مجلس نهم 
که بیشتر سیاسی و جنجالی بود، تمرکزش را بر مشکلات مردم از جمله مسئله 
معیشــت آن ها بگذارد. این موضوع حالا هم از سوی نمایندگان منتخب و نیز 
دیگر شخصیت های سیاسی همواره عنوان می شود. از جمله محمدرضا عارف 
رای اول تهران که معیشت مردم را یکی از اصلی ترین اولویت های اصلی اصلاح 

طلبان در مجلس دهم عنوان می کند.
محمدعلی وکیلی نماینده منتخب مردم در مجلس دهم دیگر نماینده ای است 
که بر این مسئله تاکید دارد. وی در مورد اینکه مجلس آینده باید چگونه مجلسی 
باشــد، می گوید: اولویت مجلس دهم باید در ابتدا رسیدگی به مطالبات مردم 
باشد. این نماینده مجلس دهم با بیان این مطلب تاکید می کند: مجلس دهم 
با همکاری نمایندگان مجلس، وقت حاشــیه  و مســائل فانتزی را ندارد و تمام 
تمرکــز خود را باید بر روی مشــکلات و دغدغه های مردم بگــذارد و نباید فقط 

رویکرد سیاسی داشته باشد.
ســیدمحمد بیاتیان عضــو فراکســیون اصولگرایان مجلــس نیز درخصوص 
اولویت  هــای مجلس دهم می گویــد: بنده معتقدم که مجلــس در دوره آینده 
می بایست به دور از هیاهوهای سیاسی به معیشت مردم توجه بیشتری داشته 

باشد و گام های اساسی در جهت بهبود آن بردارد. 
حجت الاسلام شیخ منتخب مردم تهران در دهمین دوره مجلس دیگر نماینده 
ای است که بر این موضوع تاکید دارد. شیخ درباره اولویت منتخبین دهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی تصریح می کند: همانطور که در شعارهای اصولگرایان 
و هم شــعارهای اصلاح طلبان  آمده بود، رســیدگی به وضع معیشت مردم از 

اولویت های اساسی است. 

مجلسی با حداقل سه فراکسیون
بحث دیگر این روزها موضوع فراکسیون های مجلس دهم است. چراکه با رای 
آوردن اصلاح طلبان و اعتدال گرایان از سویی و مستقلان از سوی دیگر قطعا 
چیدمان مجلس دهم متفاوت از مجلس فعلی خواهد بود. چنان که محمدرضا 
عارف از همان فردای پیروزی نســبی اصلاح طلبان بر تشــکیل فراکســیون 

»لیست امید« تاکید کرد. 

روز گذشه نیز علی مطهری از تشکیل فراکسیونی از سوی مستقل ها خبر داد. 
مطهری با اشــاره به پیروزی ائتلاف اصلاح طلبان و »لیست امید« در تهران و 
بسیاری از شهرستان ها، اعلام کرد: باتوجه به این که اصلاح طلبان قصد دارند 
فعالیــت خود در مجلس دهم را در چارچوب فراکســیونی تحت عنوان »امید« 
پیگیری کنند و از طرف مقابل اصولگرایان نیز ســعی خواهند کرد فراکســیون 
خود را تاسیس کنند، سعی خواهیم کرد فراکسیون مستقل های مجلس دهم 

را تحت عنوان »صدای ملت« ایجاد کنیم.
نوذر شــفیعی نماینــده مردم ممســنی در مجلس نیز در این خصــوص با بیان 
اینکه مجلس دهم شــامل ســه ضلعی اعتدالیون، طیف معتدل اصلاحات و 
اصولگرایان اســت می گوید: نوعی توازن و تعادل قوا بین این ســه ضلع برقرار 
اســت البته ممکن اســت دو جریان اعتدالی و اصلاحات بتوانند ائتلاف های 
نزدیکی را صورت دهند و طبیعتا این دو جریان غلبه بیشــتری در مجلس آینده 

خواهند داشت. 

تعامل با دولت به جای تقابل با دولت
اما بحث تشــکیل مجلســی هم ســوتر و هم نواتر با دولت از مــدت ها پیش از 
انتخابات مطرح بود. اینکه مجلس دهم برخلاف مجلس نهم که تنش زیادی 
با دولت داشت، سنگ جلوی پای دولت نیندازد. مجید انصاری معاوت پارلمانی 
روحانی در این خصوص با بیان این که »ســوال و تذکر حق نمایندگان مجلس 
است« به مجلس نهم اشــاره می کند و می گوید: ما در این مدت شاهد 3 هزار 
و 500 ســوال نمایندگان مجلس نهم بودیم و هر روز وزرا برای پاســخگویی به 
مجلس رفته اند که این مســئله هم وقت مجلــس را گرفته و هم وقت دولت را. 
به گفته او در این مدت هم چنین بیش از 11 هــزار تذکر به رئیس جمهور و وزرا 
داده شــده به گونه ای که دیگر اهمیت تذکر از بین رفته و به امری عادی تبدیل 

شده است.
البته منتقدان در این بین دولت را متهم کردند که به دنبال مجلسی دولتی است، 
در حالی که اســاس کار مجلس باید نظارت بر عملکرد دولت باشد. موضوعی 
که از طرف مقابل تکذیب می شود. مثلا داریوش قنبری نماینده سابق مجلس 
در خصوص تعامل مجلس دهم با دولت می گویــد: ما به هیچ عنوان مجلس 
دولتی نخواهیم داشــت. صحیح اســت کــه اصلاح طلبــان از دولت حمایت 
کردند، اما اســتقلال مجلس حفظ خواهد شــد. تقابل غیرمنطقی با دولت در 
منافع ملی صــورت نخواهد گرفت. بــه گفته قنبری آنچه کــه در مجلس نهم 
دیدیم، استقلال مجلس نبود، بلکه تقابل مجلس با دولت و ملت بود. برخی از 
نمایندگان مجلس، قبل از اینکه آقای روحانی در پاســتور مستقر شود از همان 

موقع تخریب را شروع کردند.
مصطفی درایتی مشاور رییس دولت اصلاحات نیز در این خصوص می گوید: 
بنا نیســت یک مجلس در خدمت دولت تشکیل شــود. مهم این است که یک 
مجلس در خدمت منافع ملی تشکیل شود. اصولا اگر مجلس و دولت افق های 
مشترکی داشته باشند، بهتر می توانند با کمک و همراهی هم مشکلات مردم 

را زودتر حــل کنند. وی تاکید دارد که کمترین کاری که مجلس می تواند انجام 
دهد این اســت که موانع بر سر راه دولت ایجاد نکند، دولت را رقیب خود نبیند و 

بی توجه به منافع ملی و منافع کشور و مردم نباشد. 

چه کسی رئیس خواهد بود؟
موضوع داغ دیگر این روزها ریاست مجلس دهم است و اینکه لاریجانی رئیس 
خواهد بود یا عارف. در حالی که اصولگرایــان حمایت خود را از لاریجانی برغم 
تمام اختلاف نظرهایشان با او اعلام کرده اند، بخشی از اصلاح طلبان می گویند 
از عارف حمایت خواهد کرد، برخی دیگر می گویند لاریجانی را ترجیح می دهد 
و عده ای دیگــر تاکید دارند باید بحث در این خصوص را به بعد از انتخابات دور 

دوم موکول کرد تا ترکیب مجلس آینده مشحص تر باشد.
مثلا مصطفی کواکبیان از منتخبین اصلاح طلبا در مجلس دهم گفته اســت 
:عارف گزینه اصلاح طلبان برای ریاست مجلس دهم است. با این حال مجید 
فراهانی دبیرکل حزب ندای ایرانیان صحبت در این خصوص را رود می داند. او 
تاکید می کند: بحث در مورد ریاست مجلس دهم در شرایط فعلی که 70 کرسی 
مجلس هنوز تعیین تکلیف نشده و ترکیب مجلس مشخص نشده است، نوعی 
توهین به نمایندگان 70 کرســی باقی مانده اســت که ما بخواهیم نقش و تأثیر 

آنها را در نظر بگیریم.
صادق خرازی رئیس شورای مرکزی حزب ندای ایرانیان نیز از احتمال انعطاف 
پذیری اصلاح طلبان در این خصوص می گوید. وی در پاسخ به این پرسش که 
با توجه به اینکه گفته می شــود گزینه اصلاح  طلبان برای ریاست مجلس دهم 
محمدرضا عارف است، آیا این درست است، می گوید: بستگی دارد؛ تصور من 
این است که عقل سیاسی اصلاح طلبان به گونه ای است که اگر لازم باشد حاضر 
هستند انعطاف های بزرگی را از خود نشان دهند. البته این انعطاف ها به منزله 

واگذاری موقعیت نیست و باید ببینیم که آینده چه می شود.
درایتی مشــاور رئیس دولت اصلاحات با بیان اینکــه باید مرحله دوم انتخابات 
برگزار شود تا بتوان در این خصوص صحبت کرد، از تعامل عارف و لاریجانی بر 
سر این موضوع سخن می گوید. او تصریح می کند: تصور من این است که آقای 
عارف با تعاملی که با آقای لاریجانی خواهند داشت و با توجه به ترکیب مجلس 
و شــرایط مردم، توافقی با هم خواهند کرد و در مجلس دهم به نوعی همکاری 
بین جریان اصلاحات و اصولگرایانی که معتقد به همگرایی در عرصه سیاست 

هستند، شاهد خواهیم بود. 
همچنین ابراهیم نکو، عضو فراکســیون رهروان، می گویــد: به احتمال زیاد 
توافقی بین آقایان عارف و لاریجانی در خصوص ریاست مجلس صورت بگیرد.
تجری نماینده ســابق و اصولگرای مجلس در خصوص ریاست مجلس دهم 
با بیان اینکه جامعیت علی لاریجانی از همه بیشــتر است و با توجه به اکثریت 
اصولگرایان، ریاست مجلس با وی خواهد بود، تاکید می کند: گرچه اصولگرایان 
ممکن است نقدهایی به آقای لاریجانی داشته باشند، اما در شرایط فعلی ریاست 

لاریجانی بر مجلس از هر فرد دیگری بهتر است.

واکنش روزپیگیری روز

تغییر مرزها در خاورمیانه می تواند به جنگ های آخرالزمانی منجر شود
وزیر خارجه ایران در ســخنرانی در دانشگاه ملی استرالیا با هشــدار درباره تلاش برای تغییر مرزها در خاورمیانه گفت که این اقدام »شــروعی برای جنگ های آخرالزمانی خواهد بود«.
محمدجواد ظریف طی ســخنانی در اســترالیا نســبت به تلاش برای تغییر مرزهای کشــورها در خاورمیانه و تاثیر آن بر آغاز »جنگ های آخرالزمانی« هشــدار داد. وزیر خارجه ایران در 

ســخنانی در دانشگاه ملی استرالیا نســبت به تلاش برای تغییر مرزها در خاورمیانه به شدت هشدار داد.
محمد جواد ظریف در پاســخ به ســوالی درباره تغییر مرزها در خاورمیانه و تاثیرات آن گفت: »خوب شــما چطور مرزها را ترسیم می کنید؟ 

این اقدام، شــروع جنگ ســی ســاله منطقه ما خواهد بود. به خاطر همیــن حتی به این حوزه وارد هم نشــوید«.او افزود: »تغییــر باید در نحوه حکومتــداری و اداره حکومت ما 
 باشــد و نیز نحوه تعامل ما با یکدیگر و این چیزی اســت که تغییر به آن نیــاز دارد. تغییر دادن مرزها تنها وضعیت را بدتر خواهد کرد و شــروع آرماگدون)جنگ های آخرالزمانی(

 خواهد بود«.

سیاسی


